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September 2008  
Cathelijne Bouwkamp en Maaike Garssen 

 
 
Deel 1  Uitgangspunten Gilden project 
 
I. Deelproject: korte omschrijving van doel en gewenst 
resultaat 
De Processie van Sonsbeek 2008 is georganiseerd om de 
kunst in het algemeen en de tentoonstelling in het 
Sonsbeekpark in het bijzonder dichter bij de mensen te 
brengen en de stad Arnhem hierbij nadrukkelijk te 
betrekken. Gedragen door groepen Arnhemmers 
(draaggilden) maakten de kunstwerken op 8 juni 2008 een 
tocht door de stad. Hierbij werden zij begeleid door 
verscheidene Arnhemse muziekcorpsen, die speciaal voor 
Sonsbeek 2008 gecomponeerde muziekstukken ten 
gehoor brachten. “Het moest iets feestelijks worden, maar 
ook plechtig. Geen carnavelske toestanden, maar wel 
theatraal en met muziek“, aldus Anna Tilroe. 
 
 Zie Bijlage II Plan van Aanpak 
 
 
II. Personele bezetting: wie is projectleider en wie zijn de 
teamleden  
• Projectleider: Frans van Eck 
• Coördinatoren: Cathelijne Bouwkamp en Maaike 

Garssen 
• Medewerker: Margot Verbee 
• Stagiares: Frederique van Reij en Stefan Busker 
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• Choreograaf: Adriaan Luteijn 
• Assistant Choreograaf: Marieke Kuttschreuter 
• Instructeurs: René Akkermans, Cécile Aras, Sjanet 

van Breda, Layla Broers, Jürgen Brucker, Anna 
Fransen, Lian Giesen, Soosan Gilson, Aniek 
Grunder, Rosalinde Hauwert, Steffie van Leth, Peter 
Löhr, Caroline van Meel, Gerda Menting, Tess van 
Nerven, Anniek Pacily, Noura Rezgui, Hans 
Salemink, Lobke van der Sanden, Belinda 
Schweizer, Liselore Strijdhorst, Tessa van der 
Zande. 

• Assistent-instructeurs: Ruby Dinnessen en Kim 
Teurlings. 

 
III. Taakomschrijving projectleider en teamleden: taak; 
budgetverantwoordelijkheid; beslissingsbevoegdheden; 
afspraken 
Projectleider: eind- en budgetverantwoordelijk, 
faciliterend en organiserend projectleider van de 
Processie. 
Coördinatoren: verantwoordelijk voor de visie, strategie 
en realisatie van de werving, motivatie, voorlichting en 
begeleiding van de draaggilden. 
Medewerker: ondersteunen van de coördinatoren, 
uitvoerende werkzaamheden als verwerking 
aanmeldingen, nabellen potentiële gildeleden, planning 
oefenavonden en archivering. 
Stagiaires: voorbereiden teksten gilden, verzamelen 
beeldmateriaal, voorbereiden presentaties, bijhouden 
Processie Logboek. 
Choreograaf: creëren, uitvoeren en bijsturen choreografie 
per gilde in samenspraak met extern coördinator 
Muziekcorpsen (Guus Tangelder), de kunstenaars en de 
Sonsbeekorganisatie. Aansturen assistent choreograaf en 
instructeurs. 
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Assistant Choreograaf: ondersteunen choreograaf en 
werven en begeleiden instructeurs.  
Instructeurs: instrueren en begeleiden gilden in aanleren 
en uitvoeren choreografie, leren lopen met kunstwerk. De 
meeste instructeurs hadden twee gilden onder hun hoede 
en er waren twee duo’s.  
 
 
Deel 2  Uitvoering Gilden project 
 
I. Behaalde doelstellingen en resultaten: korte beschrijving 
uitvoering project en behaalde resultaten 
 
Doelstellingen:  

1) Het creëren van een brug tussen de gildeleden en 
de kunst (in de vorm van de deelnemende 
kunstenaars en de kunstwerken voor Sonsbeek 
2008). 

2) Het vinden van voldoende gilden en daarbinnen 
voldoende gildeleden om de kunstwerken van 
Sonsbeek 2008 op een goede en veilige manier 
door de binnenstad van Arnhem te kunnen 
dragen. 

3) Het creëren van gemeenschapzin binnen de 
gilden en binnen het totaal van de gilden. 

 
Resultaten: 

1) Uit geluiden vanuit de gilden kunnen wij opmaken 
dat de gildeleden erg enthousiast zijn over de 
uitnodiging om op deze wijze deel te nemen aan 
Sonsbeek 2008. Hierbij wordt de aanpak, wijze 
van benadering en instelling van de Sonsbeek 
organisatie genoemd. Een groot van de 1.000 
gildeleden had geen tot nauwelijks ervaring met 
beeldende kunst. 
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2) In eerste instantie werd het streefgetal op 60 
gildeleden per gilde geschat. Uiteindelijk is dit 
streefgetal losgelaten en aangepast aan de 
feitelijke situatie waarin is gekeken naar: A) wat de 
kunstenaars wilden laten dragen in de processie 
en B) een bij verschillende gilden achterblijvende 
groei van het aantal gildeleden. Uiteindelijk 
hebben ruim 900 gildeleden meegelopen in de 
Processie. Bij vier kunstwerken is het uiteindelijk 
niet mogelijk geweest alles te dragen wat was 
gepland. Een tekort aan gildeleden was hierbij 
overigens niet altijd de reden. Er was ook een 
aantal kunstenaars dat niet rekening hield met de 
richtlijn dat elk gildelid niet meer dan 5 kg zou 
hoeven te dragen. Een extra moeilijkheid is 
gebleken dat de draagbaren zwaarder waren dan 
in eerste instanties was gepland. Dit had als 
gevolg dat het totaal aan gewicht dat moest 
worden gedragen hoger kwam te liggen, waardoor 
ook het minimaal aantal gildeleden dat nodig was 
dit gewicht te dragen ook groter werd. Drie weken 
voor de Processie was er een aanmeldingsspurt. 
Zoals verwacht melden mensen zich voor een 
dergelijk evenement niet al te vroeg aan, dit kan 
gezien worden als een natuurlijke spanningsboog.  
Uiteindelijk had elk gilde, op twee na, op de dag 
van de processie voldoende gildeleden om de 
kunstwerken te kunnen dragen. 

3) Bij een groot deel van de gilden is een 
gemeenschapsgevoel ontstaan in de korte tijd dat 
het gilde oefende, beginnende bij de succesvolle 
bijeenkomst in het Gelredome. Het verloop van de 
repetities en de sfeer die tijdens het oefenen 
heerste gaven daar duidelijk blijk van. Na de 
Processie hebben meerdere gilden aangegeven 
nog activiteiten te willen verrichten als gilde. Een 
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ander duidelijk teken dat er saamhorigheid was 
binnen de gilden is het feit dat gildenleden niet 
over wilden stappen van een (over)vol gilde naar 
een gilde dat nog gildeleden nodig had. Ook 
tussen de gilden is een gevoel van saamhorigheid 
ontstaan, dit was met name voelbaar in Arnhem in 
de eerste weken na de Processie, waar gildeleden 
van verschillende gilden elkaar op straat 
aanspreken om het over de processie te hebben. 

 
Deze resultaten zijn behaald door de hieronder 
beschreven uitvoer: 
 

A) Vorming Gilden 
 
Er zijn 24 gilden gevormd. 
 
 Zie Bijlage I  De Gilden van Sonsbeek 2008 
  
Voor ieder kunstwerk is een gilde gevormd, met als 
uitzondering het werk van Marijke van Warmerdam en 
Jean-Michel Othoniel (dit op inhoudelijke gronden). 
 
 Zie bijlage III  Koppeling Gilden - Kunstenaars 
 
Enkele gilden bestaan uit groepen mensen die reeds vóór 
Sonsbeek 2008 samen activiteiten verrichten (zoals 
bijvoorbeeld muziekvereniging), andere Gilden zijn een 
samenvoeging van reeds bestaande groepen (zoals een 
muziek- en een carnavalsvereniging samen), ook zijn er 
Gilden deels uit groepen (zoals bijvoorbeeld een line 
dance groep die onderdeel is van een gilde), deels uit 
individuen bestaan, of volledig uit individuen . 
 
Een groot aantal groepen heeft zich spontaan bij de 
organisatie van Sonsbeek 2008 aangemeld om deel te 
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nemen aan Sonsbeek 2008 als gilde. Voor een aantal lag 
het initiatief bij de Sonsbeek 2008 organisatie 
(voornamelijk vanwege specifieke wensen van de 
kunstenaar). 
In enkele gevallen heeft de Sonsbeek 2008 organisatie 
groepen benaderd om tekorten aan gildeleden bij 
specifieke Gilden aan te vullen. 
 
Bij (mogelijk) geïnteresseerde gilden zijn presentaties 
gegeven over de kunsttentoonstelling, het thema 
Grandeur en de gilden en de processie. 
 
Belangrijke uitgangspunten bij vorming gilden: 

- elke groep en/of individu die betrokken wil zijn, 
is welkom binnen de gilden (dit vereiste binnen 
de Sonsbeek 2008 organisatie flexibiliteit en 
vertrouwen); 

- Gilden, zoveel als mogelijk, koppelen met 
kunstwerken naar aanleiding van inhoudelijk 
kenmerken. Zodat beiden elkaar kunnen 
versterken. 

 
B) Contact met de Gilden 

Aangezien het vanwege de bezetting van het Gilden team 
niet mogelijk was om met de individuele gildeleden 
contact te houden is er voor gekozen per gilde een 
gildehoofd aan te wijzen die de contactpersoon voor de 
organisatie was. Dit gildehoofd zorgde ervoor dat de 
informatie bij de gildeleden terechtkwam. Tevens was het 
gildehoofd verantwoordelijk voor de werving van 
gildeleden, waarbij de Sonsbeek organisatie 
ondersteuning gaf (in de vorm van presentaties, 
wervingsfolders en mee werven). 
Hierbij is tevens in overweging meegenomen dat hierdoor 
de saamhorigheid binnen het gilde naar verwachting 
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groter zou zijn, dan als alle individuele gildeleden contact 
zouden onderhouden met  het team Sonsbeek 2008. 
Wel is echter gebleken dat in sommige gevallen hierdoor 
wel sprake was van een informatieachterstand bij 
gildeleden van enkele gilden. 
 
 Zie Bijlage IV  Wervingskaart Gildeleden 
 
Belangrijke uitgangspunten bij het contact met de gilden: 

- servicegerichte instelling; 
- eerlijke en transparante houding t.o.v. de gilden; 
- betrokkenheid genereren door betrokkenheid te 

tonen; 
- respect voor Gilden en gildeleden. Ook voor 

eventuele kritiek en dit positief benaderen, 
waarbij de wens dat dit voor alle gildeleden die 
meedoen een positieve ervaring zou worden, 
altijd de leidraad is geweest; 

- binnen de Sonsbeek 2008 organisatie waren de 
coördinatoren Gilden niet alleen teamleden 
maar ook woordvoerders van de Gilden. 

 
C) Repetities (op Coberco-terrein) 

Om de Gilden op een goede wijze de kunstwerken te laten 
dragen is een aantal oefenbijeenkomsten gepland. In 
principe twee per gilden. 
 
Om dit uit te kunnen voeren is de choreograaf Adriaan 
Luteijn (van Introdans) aangetrokken. Hij heeft per gilde 
een ‘loop choreografie’ ontwikkeld. 
Als assistentie zijn Marieke Küttschreuter (assistent 
Adriaan) en ruim twintig instructeurs aangetrokken. 
 
Een ander doel was om door het gezamenlijk oefenen een 
gevoel van saamhorigheid te creëren. 
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Na het oefenen werd hiervoor ook een borrel 
georganiseerd, waardoor mensen samen nog konden 
napraten. 
 
Het oefenen vond plaats in april en mei op het terrein van 
de voormalige Coberco fabriek. De gilden oefenden over 
het algemeen tweemaal voor de Generale repetitie. Per 
avond waren er meerdere gilden per avond aanwezig. Zij 
werden begeleid door Tamboers van Monte Reno. 
 
Tijdens de repetities zijn de gilden inhoudelijk en praktisch 
geïnformeerd. De inhoudelijke informatie werd 
voornamelijk overgedragen middels presentaties van 
Anna Tilroe, het aanleveren van teksten over de 
kunstenaar en zijn werk. Tevens werden bij de 
oefenavonden inkijkexemplaren van boeken over de 
kunstenaars op een leestafel gepresenteerd eventueel 
aangevuld met ander beeldmateriaal. In sommige 
gevallen was de kunstenaar zelf in staat om een 
introductie van zichzelf en zijn/haar werk te geven. 
 
Tijdens de repetities waren altijd meerdere teamleden van 
Sonsbeek 2008 aanwezig en altijd één van de twee gilde 
coördinatoren. 
 

D) De drie grote momenten voor de Gilden 
De drie grote momenten voor het Gilden project waren de 
Grote Gilden Bijeenkomst in het Gelredome, de Generale 
Repetitie en de Pocessie. 
 
De grote Gilden Bijeenkomst in het Gelredome 
Hierbij waren ongeveer 500 gildeleden aanwezig. De 
gildeleden werden ontvangen in de Gelrelounge met koffie 
en thee. Elk Gilde kreeg een bord met daarop de 
gildenaam, zodat de gildeleden elkaar konden vinden. 
Tijdens deze avond werd de processie muziek 
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gepresenteerd door een orkest o.l.v. Guus Tangelder, 
werd het Grandeur lied gezongen door Erik Mesie, zongen 
de gildeleden het refrein van het lied o.l.v. Jan Kortie en 
oefenden zij voor de eerste maal o.l.v. Adriaan Luteijn. 
Na dit programma, dat deels plaatsvond op het veld, 
konden de gildeleden voor een borrel naar de Lounge. 
Een van de tekenen van het grote succes van deze avond 
was het grote aantal gildeleden dat hierbij aanwezig was. 
Deze avond had een open karakter, mensen die twijfelden 
waren ook welkom. Ook was het een belangrijk moment 
omdat dit het moment was dat de organisatie moest laten 
zien hoe professioneel en serieus men was over de 
Processie. 
 
 Zie Bijlage VIII  Officiële Startbijeenkomst 
Gelredome 
 
De Generale Repetitie 
Op de dag van de generale kwamen de gilden in drie 
groepen naar het Coberco terrein om te oefenen. Hierbij 
waren de muziekgezelschappen ook aanwezig. De 
gildeleden werden voor de start telkens toegesproken 
door Anna Tilroe. Er werd geoefend zonder de 
kunstwerken (wel met de draagbaren). Het overgrote deel 
van de gildeleden hadden de zwart/witte kleding aan zoals 
de bedoeling was. Ook waren er een aantal kunstenaars 
aanwezig. Ondanks het feit dat steeds maar eenderde van 
het totaal van de gilden aanwezig was, was iedereen 
onder de indruk van de imposante indruk van de stoet. 
 
De Processie 
Zondagochtend verzamelden alle gildeleden zich op het 
Coberco-terrein. De kunstwerken waren opgesteld bij het 
starpunt van de Processie. Na koffie en broodjes 
verzamelden de gilden zich en begaven zij zich naar hun 
kunstwerk. Na de inspanning van het dragen in hoge 
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temperaturen was er sprake van een grote ontlading en 
feeststemming op de Markt. 
Zowel het publiek als de dragers zelf waren meer dan 
enthousiast en onder de indruk van het geheel. Alle grote 
kranten hebben over de Processie geschreven. Dagen 
later gonsde de stad nog na en de complimenten 
stroomden bij Sonsbeek 2008 binnen. 
 
Kortom de Processie van Sonsbeek 2008 is een enorm 
succes gebleken! 
 
 Zie Bijlage VI  De Processie 8 juni 2008 
 
Overige activiteiten 
Daarnaast waren er nog andere belangrijke activiteiten, 
zoals: 

- Gildehoofdenbijeenkomsten (Zie Bijlage VII). 
- Deelname aan e-community (per gilde is er een 

hyves-pagina). 
- Ontmoeting met kunstenaar. 
- Brief van de kunstenaar aan zijn/haar Gilde (Zie 

bijlage IX). 
- Rondleiding. Veel gilden zijn naast de 

rondleiding ook los van rondleiding naar het 
park geweest, als individu (leden van het 
Sonsbeek gilde), maar ook als Gilde (zoals het 
Malburgen gilde). 

- Aanwezigheid bij activiteiten (lezing prof 
Berends, Hans van Houwelingen, Gilde van 
Wetenschappers). 

- Verplaatsing Witte Kleed Rini Hurkmans. 
- Deelname als Gilde aan Uitmarkt 2008, middels 

voortrekken kar met Lazy King. 
- Deelname larp events Brody Condon. 
- Enkele Gilden hebben de verzorging van het 

kunstwerk op zich genomen, zoals het 
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Tuindersgilde die het kunstwerk van Steiner en 
Lenzlinger iedere dag verzorgen.  

- Alle gildeleden hebben de mogelijkheid 
gekregen om als geschenk een catalogus af te 
halen. De meesten hebben hier gebruik van 
gemaakt. 

- Slotmanifestatie. 
 
 
II. Project realisatie wel/niet conform personele bezetting: 
toelichting  
 
Vanwege het toewerken naar de Processie was binnen 
het project Gilden sprake van een piekbelasting tussen 
half maart en begin juni. Hierdoor hebben de 
coördinatoren een aantal maal bepaalde prioriteiten 
moeten stellen, waardoor bepaalde werkzaamheden 
minder aandacht kregen dan zij eigenlijk nodig hadden. 
Gezien het succes van de Processie en de positieve 
geluiden vanuit de gilden, kan echter wel geconcludeerd 
worden dat het hier gaat om relatief kleinere problemen en 
dat het project in grote lijnen meer dan het beoogde 
succes heeft behaald. 
 
 
III. Beschrijving taakuitvoering projectleider en teamleden: 
taak; besluitvorming 
 
Tot eind januari had Gerda Kalsbeek de functie 
Projectleider. Na haar wegvallen, nam enkele weken later 
Frans van Eck deze functie over. 
 
Zowel onder Gerda Kalsbeek als onder Frans van Eck 
hebben de twee coördinatoren Gilden altijd zeer 
zelfstandig gewerkt en beslissingen genomen. 
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Over praktische zaken werd overleg gevoerd met Frans 
van Eck en/of andere teamleden. 
Bij inhoudelijke zaken werd overleg gevoerd met Anna 
Tilroe.  
 
Bij het aantreden van Frans van Eck, is hij (vanwege de 
werkbelasting van het gilde team) budgethouder van de 
Gilden geworden. 
 
 
 
 
Deel 3  Analyse en evaluatie Gilden project 
 
evaluatie doelstelling m.b.t. behaalde resultaten en 
aanbevelingen 
 
 
I. Doelstellingen en resultaten 
 
Het Gilde project is een  intensief en groots project 
gebleken, waarvan bij aanvang de exacte omvang niet 
bekend was.  
Na de afsluiting van Sonsbeek 2008 kan in ieder geval 
worden geconcludeerd dat het ook een groot succes s 
gebleken. Het concept bleek inderdaad krachtig genoeg 
om bijna 1.000 Arnhemmers in Gilden de kunstwerken 
van Sonsbeek 2008 te dragen. En zorgde tevens voor 
ongeveer 30.000 toeschouwers. 
Maar de betrokkenheid van veel gildeleden hield niet op 
bij de Processie en het dragen van de kunstwerken. Veel 
gildeleden hebben kunstenaars geholpen bij het maken 
van het kunstwerk en/of het onderhouden daarvan. Het 
feit dat de meeste gilden vervolgens gebruik hebben 
gemaakt van het aanbod om een rondleiding te volgen 
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spreekt voor zich. De grote betrokkenheid van de 
Arnhemmers bij Sonsbeek 2008 is een feit.  
 
Er kan dus geconcludeerd worden dat de doelstellingen 
gehaald zijn. 
 
Hieronder zal per onderdeel een korte evaluatie en advies 
worden gegeven. 
 
II. Personele bezetting 
 
De bezetting van het Gilden team bleek voor de grootte 
van het project minimaal. Omdat uiteindelijk het doel is 
bereikt kan wel worden geconcludeerd dat het voldoende 
is geweest.  
 
Als enige kanttekening kan hierbij geplaatst worden dat 
bijvoorbeeld het inhoudelijke gedeelte door gebrek aan 
mankracht minder uit de verf is gekomen dan gepland. 
 
III. Taakverdeling en taakuitvoering 
 
Over het algemeen liep de taakverdeling en uitvoering 
naar behoren.  
Echter is wel gebleken dat door de structuur van de 
organisatie enkele leemtes vielen: bijvoorbeeld de 
coördinatie van de muziekgezelschappen (was extern en 
had beter intern kunnen plaatsvinden), informatie en 
coördinatie omtrent de draagbaren (op dit gebied is een 
flinke verbetering te maken) en feitelijke en up-to-date 
informatie over de te dragen kunstwerken.  
 
Door de zware werkbelasting bij Bureau Artistiek 
ontstonden hierbij af en toe situaties waarbij 
werkzaamheden bij het Gilden project niet of pas later 
konden worden uitgevoerd.  
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Bewaken tijdslijn ivm besluitvorming andere onderdelen 
van Sonsbeek 2008 bleek af en toe belemmerend te 
werken 
 
 
 
IV Analyse van verschillende activiteiten 
 
 A) Vorming gilden 
 
Om nog succesvoller te kunnen zijn: eerder beginnen met 
werven van gilden en vormen. Waarbij wel rekening 
gehouden moet worden met de spanningsboog van de 
gildeleden (als te vroeg wordt gestart met werven, haken 
uiteindelijk meer mensen af) en het feit dat de te dragen 
kunstwerken onbekend zijn en hiermee dus ook het aantal 
benodigde dragers.  
Bij gilden ook buiten de gangbare paden denken. Hierin 
mag meer ambitie en tijd. Hiervoor was te weinig 
mankracht en tijd.  
 
Communicatiemiddelen kunnen hier intensiever op 
worden ingezet. 
 
Tevens zou het wenselijk zjjn, te zorgen voor meer 
duidelijkheid voordat gestart wordt met het vormen van 
gilden (het was tot maart nog niet zeker of bepaalde 
kunstenaars wel of niet mee zouden doen, laat staan wat 
het kunstwerk zou zijn dat zij zouden gaan maken  
 
 B) Contact met de Gilden 
 
Het contact met de gilden liep uitstekend. Met een paar 
uitzonderingen daargelaten liep de structuur met de 
gildehoofden goed. De gildehoofden en gildeleden geven 
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als feedback dat zij het contact met de coördinatoren als 
zeer prettig en positief hebben ervaren. Zij hebben het 
gevoel dat tijd voor hun wordt genomen en dat zij serieus 
worden genomen. Ook waardeerden zij het feit dat Anna 
Tilroe meerdere presentaties gaf over Sonsbeek 2008, het 
thema en de kunstwerken. 
 
 C) Repetities 
 
Vanaf april oefenen in de Cobercofabriek. Één keer in 
april en één keer in mei. Per avond oefenden drie tot vijf 
gilden tegelijk. Waar mogelijk in aanwezigheid van de 
kunstenaars. Tijdens de oefenbijeenkomsten werd er 
informatie gegeven over de betreffende kunstenaars en 
kunstwerken (presentatie en schriftelijk). Er waren 
tamboers die het ritme aangaven. Na afloop van de 
oefensessies was er gelegenheid om samen na te praten 
en wat te drinken (zie bijlage oefenschema). De repetities 
vonden plaats in aanwezigheid van: Coördinatoren, 
Projectleider, Anna Tilroe, Choreograaf, Instructeurs, 
overige teamleden en er was een beheerder 
(openen/sluiten, koffie/thee etc). Hierdoor waren de 
avonden goed georganiseerd en was de sfeer goed.  
 
De muziek in de vorm van tamboers was tijdens de eerste 
repetities nog niet aanwezig. Muziek bleek echter 
noodzakelijk. Het advies is dus de tamboers in vroeger 
stadium al te betrekken. 
 
Bij het oefenen van bepaalde gilden werkte gebrek aan 
informatie over het te dragen kunstwerk belemmerend. 
Advies is dan ook te zorgen voor specifiekere en 
kloppende informatie over de afzonderlijke kunstwerken 
 
Wat essentieel is gebleken voor het creeëren van 
saamhorigheid en betrokkenheid is het investeren in 
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goede verstandhouding, zichtbaarheid, toegankelijkheid 
en gastvrijheid. Daarop kan niet worden ingeboet. 
 
De repetities hebben een belangrijke rol gespeeld bij het 
creëren van cohesie binnen de gilden en tussen de gilden. 
De lichamelijke inspanning en de moeilijkheden van het 
oefenen hebben de rol gespeeld waarva de organisatie 
van Sonsbeek 2008 van te voren ook gedacht had dat het 
die zou spelen. 
 
 D) Grote Gilde Bijeenkomst 
  
Deze bijeenkomst was voor alle gildeleden (en twijfelaars 
of geïnteresseerden) georganiseerd in het Gelredome. Op 
die avond ging de Sonsbeekmuziek in premiere en werd 
de Sonsbeeksong gezamenlijk ingestudeerd. Tevens werd 
voor de eerste keer onder begeleiding van Adriaan Luteijn 
geoefend. 
 
Deze bijeenkomst was een groot succes. Ongeveer 500 
gildeleden waren aanwezig en belangrijker, al deze 
gildeleden waren laaiend enthousiast nadat het 
programma was afgelopen. 
 
Voor de organisatie van Sonsbeek 2008 was het een 
belangrijk moment. Zo kon deze laten zien hoe 
professioneel zij tewerk ging en dat een groots project ook 
groots werd aangepakt en ingezet.  
Tevens had deze avond een aanzwengelende werking 
voor de werving van gildeleden, die ook direct merkbaar 
was door de toename van aanmeldingen. Mede door de 
media aandacht, maar nog meer door de enthousiaste 
verhalen die in de stad de ronde deden. 
 
 E) Generale Repetitie 
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Tijdens de Generale Repetitie werd geoefend in 3 
groepen van 8 gilden in combinatie met de 
muziekgezelschappen. 
 
Op deze dag werd duidelijk dat de muziek een zwakke 
schakel was. Het strekt tot aanbeveling om de 
muziekgezelschappen in een eerder stadium te betrekken 
en intern te coördineren. Tevens zou het goed zijn de 
muziekgezelschappen te betrekken bij het (inhoudelijke) 
programma. Doordat de coördinatie van de 
muziekgezelschappen geheel was uitbesteed was er geen 
controle mogelijk voor de Sonsbeek organisatie. Tijdens 
de Generale repetitie bleek dat deze controle wel was 
gewenst.  
 
Ook bleek dat het zeer nuttig was geweest als de 
kunstenaars aanwezig waren geweest bij de Generale 
Repetitie.  
 
Er was één minpunt tijdens de Generale repetitie en dat 
waren de sanitaire voorzieningen (toiletten). Door de grote 
rijen wachtenden werd de voortgang van het repeteren 
gehinderd in zijn voortgang.  
 
Niet alleen voor de organisatie maar ook voor de gilden 
was de Generale repetitie een belangrijk moment. Na 
weken oefenen zagen zij hoe groots de Processie zou 
worden. Velen gaven die dag aan dat zij toen pas 
realiseerden hoe indrukwekkend het voor het publiek zou 
worden. 
  
 F) De Processie 
  
Bijna 1000 Arnhemmers droegen werk (of een deel ervan) 
van 24 kunstenaars door de binnenstad van Arnhem in 
een route van 1,5 kilometer. 



 18 

 
Aanbevelingen: 

1. Bij goed weer veel zorg voor goede 
watervoorzieningen. 

2. Voor aanvang exact weten vooraf wat er gedragen 
gaat worden. Voorkom verrassingen ter plekke.  

3. Investeren in gevoel van gemeenschappelijke 
verantwoordelijkheid (we moeten dit samen 
uitvinden, vragen om feedback, beroep doen op 
flexibiliteit, 

 
 G) Overige activiteiten 
 
Gildenhoofdenbijeenkomsten 
In februari en maart werden alle vertegenwoordigers van 
de gilden uitgenodigd om kennis te maken met elkaar en 
de Sonsbeek 2008 organisatie. Tevens werd de stand van 
zaken besproken en was er voor de gilden de 
mogelijkheid succesfactoren (met name m.b.t. de werving 
van Gildeleden) te delen. De Sonsbeek 2008 organisatie 
maakte van deze bijeenkomsten gebruik door informatie 
te geven en planning en aanpak uiteen te zetten. Tevens 
werd de laatste bijeenkomst gebruikt om informatie over 
kunstenaars geven en de koppeling van gilde/kunstenaar 
bekend te maken.  
Er werd ruim tijd genomen om vragen te beantwoorden en 
de gildemappen (informatiemappen voor de gildehoofden) 
en gildewerfkaarten werden uitgedeeld. Tevens was er tijd 
voor een hyves-instructie. 
 
Deze bijeenkomsten bleken zeer nuttig en effectief 
vanwege de volgende redenen: 
• goed om elkaar te ontmoeten en de manier van 

werven met elkaar te bespreken. Wat werkt wel en 
wat niet.  
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• mogelijkheid kennismaking met Anna Tilroe, de 
Coördinatoren, de Teerplaats (‘kijkje in de keuken’) 
en het concept voor de tentoonstelling. 

• gastvrijheid en toegankelijkheid waren 
sleutelwoorden. 

• afstemmen verwachtingen en verantwoordelijkheden 
• kruisbestuiving tussen gilden in oprichting laten 

plaatsvinden 
 
Deelname e-community 
Om het contact tussen de gildeleden en de gilden 
onderling mogelijk te maken, zijn er hyves-pagina’s voor 
elk gilde aangemaakt. Enkele gilden hebben hier gebruik 
van gemaakt. Het aanbieden en de instructie alleen 
bleken echter niet voldoende om hier een levendige e-
community van te maken.  
Mocht er voor gekozen worden dit te herhalen, dan moet 
hier eerder mee worden gestart en moet er met meer 
middelen en mankracht op worden ingezet. 
 
Ontmoeting kunstenaar 
De ontmoeting met de kunstenaar werd door de gilden erg 
gewaardeerd. Het karakter van de ontmoetingen 
verschillende echter sterk. Het strekt tot de aanbeveling 
kunstenaars beter in te lichten over de rol van de gilden.  
.De betrokkenheid van de kunstenaar heeft effect op 
gilden maar het gilde kan ook effect hebben op het 
kunstwerk van de kunstenaar. Veel kunstenaars gaven 
later aan pas na de Processie in te zien hoe belangrijk de 
gilden waren en hoe mooi een synergie van gilde en 
kunstwerk was.  
 
Rondleidingen 
Alle gilden kregen een rondleiding aangeboden en elk 
gildelid een catalogus. Het uitgangspunt hierbij was dat 
als je een brug wilt slaan tussen kunst en publiek je goede 
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en heldere informatie over de kunst ook moet aanbieden. 
Rondleiding en catalogus werden uitermate gewaardeerd. 
 
 H) Overige algemene aanbevelingen 
 
Inzetten van communicatie in lokale media bij werving 
gildeledenis belangrijk. Hier kunnen slagen worden 
gemaakt.  
 
Bij externe communicatie (zoals media) is het goed de 
coördinatoren in te zetten voor het verstrekken van 
informatie over de gilden.  
 
Het strekt tot de aanbeveling om onderzoek te doen onder 
de gildeleden naar hun ervaring als gildelid. Pas dan kan 
bezien worden wat het werkelijke effect is. En of herhaling 
van een dergelijk evenement wenselijk is en op welke 
wijze.  
 























Arnhem, 22 oktober 2008 
 
 
Aan: Fonds BKVB, 
Commissie Pilotprojecten, 
Postbus 773 
1000 AT Amsterdam 
 
 
Betreft: verslag symposium Sonsbeek 2008 t.b.v. verstrekte 
subsidie 
 
 
Geachte commissie, 
 
Sonsbeek 2008 is op 21 september 2008 inhoudelijk afgesloten 
met een symposium in het Huis der Provincie in Arnhem. Bij 
deze gelegenheid hebben vier wetenschappers van naam een 
lezing gegeven en vond een gemodereerde discussie plaats 
tussen 7 toonaangevende Nederlandse critici, kunsthistorici en 
curatoren.  
Het symposium is bijgewoond door een gemengd publiek van 
rond de honderd belangstellenden, afkomstig uit verschillende 
delen van Nederland. 
 
De lezingen 
 
De sprekers behandelden onderwerpen die nauw samenhingen 
met het thema van de tentoonstelling, ‘Grandeur’, en enkele met 
de tentoonstelling in verband te brengen belangrijke culturele en 
sociale ontwikkelingen.  
De onderwerpen en sprekers waren: 
 
1/ ‘Nieuwe vormen van Gemeenschap’ door prof. dr. Gijs van 
Oenen (politicoloog en filosoof) 
2/ ‘Terugkeer van Traditie en Rituelen’, door prof. dr. Bram 
Kempers (socioloog) 



3/ ‘Verschuivende werkelijkheden’, door dr. Erwin Jans 
(filoloog en theaterwetenschapper) 
4/ ‘Grandeur als moreel vraagstuk’, door prof. mr. Dorien 
Pessers (rechtstheoreticus en ethicus) 
 
De lezingen hadden stuk voor stuk een hoog intellectueel 
gehalte en boden belangrijke nieuwe perspectieven op 
bovengenoemde vraagstukken. Vele aanwezigen vroegen om de 
geschreven tekst. Met Management Centrum De Baak zijn 
gesprekken gaande voor een publikatie. Drie van deze lezingen 
zijn geplaatst op de website van Sonsbeek 2008. Zij zijn hierbij 
gevoegd.  
 
 
De discussie 
 
De discussie werd gevoerd door Sandra Smallenburg (NRC-
Handelsblad), Rutger Pontzen (de Volkskrant), Paola van der 
Velde (de Telegraaf), Marga van Mechelen (kunsthistorica), 
Jeroen Boomgaard (kunsthistoricus), Ann Demeester (curator de 
Appel in Amsterdam), Gijs Frieling (curator W139 in 
Amsterdam). 
  
De volgende vragen werden hen voorgelegd: 
 -bent u het eens met de bewering dat in de kunstwereld een 
depressieve houding fashionable is? 
-is kunstprocessie een geëigend middel om het publiek bij kunst 
te betrekken? 
-hoe belangrijk is het thema hierbij? 
-past het thema bij Nederland? 
-wat vindt u van het kritische debat rondom deze Sonsbeek? 
-heeft Sonsbeek 11 toekomst? 
 
De discussie draaide grotendeels rondom het concept van de 
tentoonstelling, in het bijzonder de processie als manier om het 
publiek in het algemeen en de bevolking van Arnhem in het 
bijzonder hierbij te betrekken. Het succes ervan riep 



verwondering en vragen op: wat betekent het voor de kunst en 
de kunstwereld als dit format elders navolging gaat vinden? Het 
thema Grandeur werd door verschillende deelnemers als ‘zwaar’ 
aangeduid en er werd door sommigen betwijfeld of het terug te 
vinden was in de kunstwerken op de tentoonstelling. Allen 
waren het erover eens dat deze Sonsbeek een nieuwe impuls 
heeft gegeven aan een bestaande tentoonstellingstraditie. 
 
Moderator van het geheel: drs. Harry Starren, directeur van 
Management Centrum De Baak. 
 
Conclusie: 
Het symposium heeft ruim voldaan aan de verwachtingen. De 
lezingen hebben, binnen het kader van de kunst, belangrijke 
actuele vraagstukken vanuit verschillende wetenschappelijke 
disciplines belicht. Zowel het kunstenveld als de wetenschap 
kunnen daar hun voordeel mee doen.  
De kritische discussie bracht de deelnemers ertoe de eigen 
mening te toetsen aan die van anderen en opnieuw positie te 
bepalen ten opzichte van ontwikkelingen in de kunst. Wel kwam 
naar voren dat het kunstdiscours in Nederland veel zou kunnen 
winnen als het zich meer zou meten met wetenschappelijke 
disciplines als filosofie en sociologie.  
 
 
 
 
 
 
 
 



Arnhem, July 25, 2008 
 
Dear  
  
Hope you are very well! 
Here in Arnhem we are in very good spirits. The exhibition is a 
tremendous success with almost 40 000 visitors by now, and 
still 2 months to go. Lots of publicity too, as you can see on our 
website. National and international (art)press, tv, radio, film. 
 
The general atmosphere is excellent. Visitors are unusually 
attentive and respectful towards the art pieces and respond 
enthusiastically. From their reactions we understand that we 
have succeeded in making clear that art is not exclusive for a 
small group of people, but has meaning for society in general. 
Without art having to do concessions.  
 
Of course, the Procession has played a major role in all this. It 
really has become a historic event. Many guild-members have 
informed us about their euphoric feelings during and after the 
procession and several guilds still take care of ‘their’ art piece 
and have contact with ‘their’ artist. This certainly is a very 
interesting case for sociological study. Also as I am convinced 
that the theme of Grandeur plays an important part in the 
willingness of the people to engage. The idea of striving for 
human greatness turns out to touch a string.  
 
As for the exhibition, lots of praise for the close connection 
between art and parc. People really enjoy walking around a 
whole afternoon (it takes at least 3 hours to do the whole tour) 
and study the art pieces, the much-praised visitorsguide in hand.  
In general the critics are quite positive allthough many of my 
colleagues avoid to really deepen out the connection between 
theme, procession and exhibition, let alone to take the theme as 
a serious subject that has relation to actual western society. 
Maybe the depressive mood of many art shows is a standard that 
cannot be ignored? 



Anyhow, we all enjoy very much the positive atmosphere 
around this exhibition. Again ‘Sonsbeek’ has positioned itself 
strongly on the international art map, first of all by the 
importance of the art that has been made for it.  
Thank you so much for your willingness to participate, your 
engagement with the theme, and above all thank you for the 
incredible art that came out of it. 
 
This package is a small sign of our appreciation. In it you will 
find the new covers of the catalogue, the dvd with the film that 
has been broadcasted at the Dutch television (English 
undertitled), the Sonsbeek music, postcards of the art works,  
 
As you know the exhibition will last untill Sept 21. We will 
close it off at night with music and the guilds. An orchestra, 
playing the Sonsbeek music, will walk through the parc to pick 
up the guilds that are standing next to ‘their’ art work. It all will 
end with a light show.  
 
Of course you are most welcome again at the Teerplaats. We 
would be delighted to hear from you again! 
All the best 


















